

## المستخلص

# أثر فرق العمل على أداء الدوريات الأمنية : دراسة ميدانية على قادة الفرق بمحافظة جدة

إعداد الطالب

سعود بن عبد الرحمن الزهراني

إشراف الدكتور

ضيف الله بن عبدالله النفيعي

هدفت هذه الدراسة إلى معرفة أثر فرق العمل على أداء الدوريات الأمنية بمحافظة جدة ، حيث أن الدوريات الأمنية هي العمود الفقري لجهاز الشرطة ، فهي تجوب الشوارع والأحياء ليلاً ونهاراً للحد من فرص ارتكاب الجريمة والقضاء عليها في مهدها وتحقيق الأمن والأمان لدى أفراد المجتمع. وقد استخدمت الدراسة المنهج الوصفي التحليلي، كما استخدمت الاستبانة كأداة رئيسية لجمع البيانات في هذه الدراسة. واشتمل مجتمع الدراسة على قادة الفرق بالدوريات الأمنية بمحافظة جدة حيث بلغ عددهم (١٦٠) قائداً ، وقد طبقت هذه الدراسة عن طريق المسح الشامل لكافة أفراد المجتمع وكان العائد من الاستبيانات التي تم تحليلها (١٥٠) استبانته وذلك بنسبة (٩٣%).

وقد توصلت الدراسة لعدد من النتائج كان أهمها : أن درجة توافر مقومات فرق العمل بالدوريات الأمنية بمحافظة جدة (متوسطة) وذلك بمتوسط (٣,٢) وانحراف (٠,٨١٠٢)، كما أن مدى الحاجة إلى استخدام فرق العمل بالدوريات الأمنية بمحافظة جدة (عالية) وذلك بمتوسط بلغ (٣,٦) وانحراف (٠,٦٠٩٩)، كذلك أظهرت النتائج أن أهم المعوقات التي تواجه فرق العمل بالدوريات الأمنية قلة أعداد المشاركين في هذه الفرق ، وقلة أعداد الآليات المستخدمة في هذه الفرق ، وضعف الدعم المالي ونقص الصلاحيات الممنوحة لهم ، كما أن درجة مساهمة فرق العمل في تحسين أداء الدوريات الأمنية من وجهة قادة الفرق (عالية) وذلك بمتوسط بلغ (٣,٧) وانحراف (٠,٥٥٩٥٤٥)، كما لا توجد فروق ذات دلالة إحصائية في استجابات أفراد العينة حول اثر فرق العمل على أداء الدوريات الأمنية تبعاً لمتغيري (العمر - المؤهل العلمي)، كما توجد فروق ذات دلالة إحصائية في استجابات أفراد العينة نحو (مدى توافر مقومات فرق العمل في الدوريات الأمنية) تبعاً لمتغير الرتبة العسكرية .

وبناء على هذه النتائج فقد أوصى الباحث بجملة من التوصيات أهمها : زيادة أعداد الأفراد المشاركين في فرق العمل من خلال تعيين أكبر عدد من خريجي مراكز تدريب الأمن العام في العمل بالدوريات الامنيه ، مع زيادة عدد الآليات والمركبات من خلال رفع المبلغ المخصص لشراء الآليات ضمن بند المشتريات واعتماده في ميزانية الأمن العام.

# Abstract

## **The Impact of Team Work on The Performance of Security Patrols: An Applied Study on Team Leaders in Jeddah Governarate**

BY

Saud Abdulrahman Alzahrani

Research supervision  
Dr. dayf allah bin Abdullah Al - Nafiie

This study aimed to know the effect of teams work on the performance of security patrols in Jeddah, the Security patrols are the backbone of the police force, It roams the streets and neighborhoods day and night to reduce the chances of committing the crime and eliminate it in its infancy and to achieve security and safety among the members of the society. The study used descriptive analytical approach,. It also used the questionnaire as a key tool to collect the data in this study. The study community included the leaders of the teams in the security patrols in Jeddah, where the number of them was (160) leader, this study was carried out by a comprehensive survey of all members of the society. The return of the analyzed questionnaires was (150) that was (93%) percentage.

The study reached a number of results, the most important of them were: The degree of availability of the elements of the teams in security patrols in Jeddah (average), with an average of (3.2) and a deviation (0.8102),also The extent of the need for the use of teams in security patrols in the governorate of Jeddah (high) with an average of (3.6) and deviation (0.6099), The results also showed that the most important obstacles facing the teams in the security patrols are the lack of the number of participants in these teams, Lack of numbers of mechanisms used in these teams, the inadequacy of financial support and lack of powers granted to them, also The level of contribution of the teams in improving the performance of security patrols from the point of view of the leaders of teams (high) with an average of (3.7) and deviation (0.559545), There were also no statistically significant differences in the responses of the sample members on the effect of the teams on the performance of security patrols according to two variables (age - scientific qualification), There are also statistically significant differences in the respondents' of the sample members to (the availability of the elements of the teams in the security patrols) according to the military rank variable in favor of the members of the sample whose military rank was (something else).

Based on these results, the researcher recommended a number of recommendations, the most important of them are: Increase the number of individuals participating in the teams by appointing the largest number of graduates of public security training cities in the work of security patrols, With the increase in the number of Mechanisms and vehicles by raising the amount of money allocated for the purchase of Mechanisms under the item of procurement and its adoption in the budget of public security.

